
• Uchwała KK z 16.02.94

ii waranęja godziwego wynagrodzenia i godziwych wa- 
°nkowżycia pracownikówjest nieustającym celem działa
ła NSZZ Solidarność.
» tranifestacja lutego br. tyła kolejnym etapem walki o 
-alizację zgłoszonych przez Związek postulatów. Reakcja 
i ecnego Rządu, jak i poprzednich ekip udowodniły, że 
a^z.e ®łuszne postulaty będą realizowane wyłącznie pod sta- 

i 'silnym naciskiem nas wszystkich.
obecnej sytuacji Komisja Krajowa ocenia, że główne 

ąoania Związku mogą łyć zrealizowane przez: 
j Ograniczenie cen energii do wysokości ekonomicznie i 
L^du)11** nzasa<łnionej (odrzucenie politycznego dyktatu 

th an*any Patyki podatkowej i ukierunkowanie jej na 
j J011? rodziny,
. ^ realizację Paktu o Przedsiębiorstwie Państwowym w 
5-0X1994 n°Wanym z NSZZ "s" kształcie do dnia 

Bwłaszczenie obywateli,
»oł S<Worzcn*c prawnych i faktycznych podstaw dialogu 
^eCZneg0 * ^Morowych negocjacji przez uchwalenie wyne- 
^J«nowanychxNszZ"S":
' ,Ustawy o układach zbiorowych,
.jasnych zasad reprezentatywności organizacji pracowni- 
j. .? Pracodawców uprawnionych do negocjonowania 

zbiorowych,
Eej ustawY o Trójstronnej Komisji Społeczno-Gospodar- 

a» °jSt^*Cn*e centralnego sterowania wysokością wy- 
( ro zeń (tzw. nowej wersji popiwku).

Kfaj°wa domaga się od Rządu zmian w budżecie 
raz. ' 03 rok uwzględniających postulaty Związku 

^warancP spełnienia wymienionych wa-
Ponadto Komisja Krajowa uznaje za konieczne zrealizo- 

fnie postulatów:
!‘Zr<3“zenia środków na realizację aktywnej walki z 

racy1'2030*6 ,yszystk*ch sobót za dni ustawowo wolne od 
■p Usta'en'e normy czasu pracy w maksymalnym wymia- 
f godzin tygodniowo,

z8łoszonych' uzgodnionych postulatów regio- 
c .branżowych, struktur zakładowych i ponadzakłado- 

wych NSZZ Solidarność.
Jeśli brak będzie odpowiednich gwarancji ze strony Rzą

du w sprawie realizacji postulatów Związku sformułowa
nych w uchwałach z dnia 12.01.1994r. nr 364/94 i niniejszej, 
NSZZ Solidarność podejmie akcje protestacyjne.

Uchwała KK z 16.02.94

Komisja Krajowa NSZZ Solidarność postanawia, że w 
przypadku braku odpowiednich gwarancji ze strony Rządu 
ws. realizacji postulatów Związku sformułowanych w 
uchwałach z dnia 12.01.1994r. nr 364 oraz z dnia 16.02.94r. 
Sztab akcji protestacyjnej NSZZ "S" powołany przez KK 
podejmie decyzje o akcjach protestacyjnych w wyznaczonych 
regionach i branżach. Struktury te powinny podjąć przygo
towania do akcji

Komisja Krajowa NSZZ Solidarność postanawia, że 
wszystkie Zarządy Regionów przeprowadzą referenda straj
kowe w wyznaczonych zakładach do 5 marca 1994r.

Komisja Krajowa NSZZ "S" ustanawia z dniem 
16.02.1994r. Fundusz Strajkowy.

Komisja Krajowa zobowiązuje Prezydium KK do przed
stawienia projektu regulaminu Funduszu Strajkowego do 
zatwierdzenia Komisji Krajowej w dniu 9.03.1994r.

Prezydium KK wyda dyspozycje strukturom Związku, 
dotyczące sposobu gromadzenia tego Funduszu.

Posiedzenie Komisji Krajowej

Strategia Związku po manifestacji
Strategia Związku po manifestacji 9 lutego, sprawozda

nie z wykonania budżetu w IV kwartale ’93 roku i prelimi
narz budżetowy na pierwsze półrocze ’94 - to główne punkty 
obrad posiedzenia członków Komisji Krajowej w dniu 16 
lutego.

Obradom Komisji Krajowej przewodniczyli, w pierwszej 
części wiceprzewodniczący Leszek Szewc i w drugiej członek 
Prezydium KK - Kazimierz Janiak.

Obrady rozpoczęto przekazaniem członkom KK publika
cji dotyczących Związku, które ukazały się w prasie w dniu 
obrad "Krajówki". Najkrótsze podsumowanie po lekturze 
tych artykułów można ująć w stwierdzeniu, że tyły one nie
przychylne Solidarności.

Mimo, że Związek nie otrzymał oficjalnego za
proszenia do przedstawienia kandydatów do RadyjJ^"1

ri4-Sarządu Regionu z PRZEWODNICZĄCYMI KOMISJI ZAKŁADOWYCH odbędzie się
LUTEGO br. o godz. 11.00 w Klubie Robotniczym ZPT "MEWA" - Radom, ul.Tytoniowa 2/6

, (dojazd autobusami: 1, lbis, 16,17).^ecnoóć obowiązkowa!
ranie poprzedzą obrady Zarządu Regionu, które rozpoczną sie o godz. 9.00
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Kg3 Ochrony Pracy działającej przy Sejmie RP, a poprze
dnia kadencja Rady zakończyła się, Komisja Krajowa 

postanowiła przesłać 7 własnych kandydatur.
Członkowie KK zaakceptowali 4 kandydatury Związku 

do Rady Funduszu Gwarantowanych Roszczeń Pracowni
czych. Są nimi: Jacek Smagowicz, Karol Łużniak, Bogdan 
Osiński i Władysław Etc.

Punktem wyjścia do dyskusji (odbywającej się przy 
drzwiach zamkniętych dla prasy) o strategii Związku po 
manifestacji 9 lutego był projekt uchwały, przyjęty i nieco 
zmodyfikowany przez Prezydium KK, autorstwa Andrzeja 
Steczyńskiego z Regionu Elbląskiego. TomaszWójcikz Re
gionu Śląsko-Dąbrowskiego wskazał na trzy jego części, 
pierwszą podsumowującą to co Związek zrealizował, drugą 
wskazującą postulaty i terminy ich wypełnienia i trzecią 
określającą metody działania.

Marian Krzaklewski wyjaśniał powody wysunięcia ta
kich, a nie innych postulatów do Rządu. Za najważniejszy, 
bo dotyczący wszystkich, uznał postulat ograniczenia cen 
energii. Jego zdaniem ceny energii są ustalane sztucznie i nie 
mają uzasadnienia ekonomicznego. Konsekwencjami tego 
zjawiska są natomiast malejące dochody realne (nie płace - 
podkreślał przewodniczący KK) rodziny oraz większa infla
cja. Marian Krzaklewski podkreślał także, że istotny jest 
sprzeciw wobec budżetu przed jego uchwaleniem. Dzielił się 
obawą, że po przyjęciu go przez Sejm, Solidarność będzie 
oskarżana o łamanie prawa. W przypadku postulatu doty
czącego wyegzekwowania zmiany polityki podatkowej, wy
jaśniał, że dotyczy on również średniozarabiających, gdyż 
wyższy podatek oznacza dla nich utratę niemałej kwoty 1,5 
do 2 min złotych. Przewodniczący KK przypomniał, że choć 
z niektórych podwyżek na dziś wycofano się, to skumulują 
się one w drugim półroczu. Omawiając fragment projektu 
uchwały dotyczący Funduszu Strajkowego zaznaczył, że pier
wsze gromadzone na nim kwoty należy traktować raczej jako 
fundusz solidarnościowy, wsparcie finansowe strajkujących 
przez niestrajkujących.

Barbara Niemiec (Region Małopolska) podkreśliła, że 
gwarancją spełnienia żądań Solidarności, powinna być zmia
na budżetu, proponowanego przez Rząd. W swej wypowie
dzi nawiązała m.in. do listu przesłanego przez Premiera 
Pawlaka po wyrażaniu przez Mariana Krzaklewskiego goto
wości do rozmów. Jej zdaniem treść listu świadczy o próbie 
"wmontowania" Związku w niekończące się rozmowy.

JacekSmagowicz podkreślił m.in. konieczność mobiliza
cji i dyscypliny Związku po manifestacji. Jego zdaniem siła, 
którą Solidarność zaprezentowała w demonstracji "wzięła 
się z rozpaczy".

Po dyskusji, której tylko nieliczne fragmenty przedstawi
łam ze względu na utajnienie obrad, po wniesieniu poprawek 
i uwzględnieniu zgłoszonych wniosków strategia Związku 
Solidarność została ujęta w dwie uchwały, które w głosowa
niu przyjęła Komisja Krajowa (treść uchwał publikujemy 
odzielnie).

Członkowie Komisji Krajowej w dalszej części posiedze
nia zaakceptowali tekst oświadczenia, będącego podzięko
waniem za udział w manifestacji (tekst w Biuletynie).

Komisja Krajowa przyjęła w głosowaniu sprawozdanie z 
wykonania budżetu za czwarty kwartał ’93 i zaakceptowała 
preliminarz na pierwsze półrocze ’94, choć nie obyło się bez 
dyskusji, momentami dość ostrej. Skarbnik Leszek Janko
wski zobowiązał się do przedstawienia rozliczenia kosztów 
za poprzedni rok do końca marca b.r.

Prawo do rozpatrzenia i wyboru oferty na organizację

o wsparcie finansowe.

Stanowisko ZR
zatrudnienia przez Urząd Kontroli Skarbowej 

w Radomiu pana Sławomira Grzebalskiego

żalem zawiadamiamy, że w wieku 46 
m^r' nagle, w drodze do pracy, nasz KOLEGA

ADAM CIS
Solidarności, pracownik Narzędziowni 

$ Łucznik". Oddany swojej pracy, cieszył się 
yjnpatią i zaufaniem współpracowników, 

ozostanie na długo w naszej pamięci.

^'sja Koordynacyjna Wydziałów Narzędziowych 
i Komisja Zakładowa 

NSZZ "Solidarność’ ZM "Łucznik" 
w Radomiu

Krajowego Zjazdu Delegatów scedowano na Prezydium* --------------------------------—----------—
Oferty złożyli: w terminie Region Elbląski, po terrc* Przedmiotem obrad Zarządu Regionu była również
Słupsk, Suwałki, Łódź i Rzeszów. Sol d °Ce?a.’ Przeprowadzonej dzień wcześniej manifestacji

Debatę nad interpretacją przepisów Statutu, dotyczą? czarJl?0^' W Warszawie- Ocenę tę rozpoczął przewodni- 
zarządów komisarycznych przełożono na kolejne postf reV Komisji ZR d/s akcji protestacyjnych i jednocześnie 
nie KK w dniu 9 marca. Podit-*13-- ^oordynator manifestacji - Adam Bocheński.

Anna Raje cjsu re^'f zadowolenie z przeprowadzonej akcji, kładąc na- 
 ---- --------- flizów03 Zwyc'<<stwo solidarności międzyludzkiej. Przeana- 

*41 E>mm ■-» . . niet an° organizacyjne - co prawda nieliczne, wyciąg- dŁiCl l Za Cl I16QIO llU w p ° Wn*o,sk>> które miałyby usprawnić akcje protestacyjne 
■ .---------------^l/^rości.Podkreślononieobecnośćnamanifestacjinie-

O O Tą Cl O Wał zakłd ^z*a^aczy pozostających na etatach związkowych w
Plinow^ Prac^' Wskazano na ^ka przypadków niezdyscy-

Uchwała powołująca zarząd komisaryczny w Komisji
kładowej "S" w Okręgowej Spółdzielni Mleczarskiej . Bonkowie Zarządu Regionu zapoznali się z bieżącą 
zienicach, uchwała udzielają^ pełnomocnictw 12-oso^reSpOndencj Qd Q dwa isma R ional Se- 
mu zespołowi, powołanemu do rozmow z prawicą, oraj ^Uriatu Ochrony Zdrowia "S" do Wojewody Radomskie- 
nowisko będące protestem przeciwko zatrudnieniu ° i Dyrektora Wydziału Zdrowia UW, dotyczące budżetu 
prezesa GS SChł. Grzebalskiego w Urzędzie SkarboJ Województwa (publikowaliśmy je w poprzednim nume- 
to dokumenty przyjęte przez członków Zarządu Regiof> oiuletynu)
posiedzeniu w dniu 10 lutego. Po stanowiło przekazać 500 tys.zł do Sanktuarium Ma-

c , , . . „ . .. „ ,, , . „„„4 ]c2e^Ow Kafkowie na wypominki za dusze zmarłych człon-
Spor personalny w łon.eKomisj! Zakładowej S 0 °w Związku. Odrzucono kilka próśb

gowej Spółdzielni Mleczarskiej w Kozienicach nie 5
znaleźć swojego rozwiązania ze względu na utrudj Zarząd Regionu zdecydował, że nie zgłosi kandydata do 

*; d!jChrony Pracy działającej przy Sejmie RP.
o™ Anna Rajchert

t*ZBROJENIÓWKA«ZBROJENIÓWKA«

List otwarty do Prezydenta RP

gowej Spółdzielni Mleczarskiej w Kozienicach nie f

nej przez członków tej Komisji. Zarząd Regionu, po zgP 
niu wniosku formalnego przez Jana Janusa, przyjął uct’ 
ustanawiącą zarząd komisaryczny w tej Komisji. W s* 
zarządu komisarycznego weszli: Jan Janus - przewodu* 
cy, Jan Ambrozik Ich działania będzie dodatkowo wsp|( 
osoba wskazana przez TKK w Kozienicach.

28 stycznia, na wspólnym zebraniu, członkowie Zat* 
Regionu i szefowie komisji zakładowych zdecydował* 
Związek Solidarność" nie może pozostać obojętny nie^4dRegionustanowczoprotestuj£przeciwkozatrud- 
zbltżających się wyborów samorządowych. Wyłonili wo*'w tak ważnej instytucji jaką jest Urząd Kontroli 
12-osobowy zespół do rozmów z prawicą, które miały nj , ,™owej osoby, która będąc prezesem Gminnej Spółdziel-
wadztć do wspólnej płaszczyzny działania w tym zaW d ^aniopoc Chłopska" w Kozienicach, naruszała prawo i 
Relację z dochczasowych spotkań przedstawił Zbigni^ Radziła, w wyniku własnej niegospodarności, do zna- 
bula. Kilka spotkań w węższym gronie doprowdziło doj st strat materialnych w kierowanej przez siebie jedno- 
madzenta się, na wspólnych rozmowach, trzech płasz/ • Potwierdzeniem tego są wyniki dwukrotnej kontroli 
Były to, oprócz "Solidarności", tzw. "Porozumienie" s/ 1992r.
jące pięć ugrupowań PC, RdR, SDP, UPR, i ZChNJ dzi3niem NSZZ "S: zatrudnianie w policji skarbowej lu- 
Wojewódzka Płaszczyzna Współpracy Politycznej "SaĄ o j/yątpliwej reputacji podważa autorytet państwowych 
Efektem tego etapu rozmów sił niepodległościowo-s/* .°driow

nJ J w Łi-*.'—... v

zadaniem będzie wskazanie głównych problemów sp^‘ 
rrych i gospodarczych Radomia oraz przedstawienie p/ 
zycji ich rozwiązania. "Solidarność" w 13-osobowym z^ 
programowym reprezentować będą: Marzena WróbelJ 
Bochnia, Andrzej Jastrzębski i Jan Sekuła.

Reprezentacja radomskiej Solidarności, powołaj 
rozmów z prawicą została przez Zarząd Regionu up^ 
niona uchwałą do opracowania i podpisania ewentua1 
wspólnych uzgodnień.

Zarząd Regionu poparł protest Terenowej 
Koordynacyjnej w Kozienicach przeciwko zatrudnij 
Urzędzie Skarbowym byłego prezesa GS "S.Chł." w Ko?. 
cach, Sławomira Grzebalskiego. Poparcie to zostało wr 
ne w stanowisku (jego treść przytaczamy w Biuletyni^ 

___________i.

J3ŁCK.LCU1 Łęgu CiapU IUZŁUUW Sit UlCpOUlCglUSCIUWO-S'^ /Sta^ kontrolnych 
nościowych było powołanie zespołu programowego, kt<J łowisko przesłano do: Izby Skarbowej w Radomiu i 

Ministerstwa Finansów!

Szanowny Panie Prezydencie!

Minęło 10 miesięcy od dnia bezprecedensowej narady 
zorganizowanej przez Pana Prezydenta, poświęconej "per
spektywom przemysłu zbrojeniowego". Po raz pierwszy w 
historii III Rzeczpospolitej zostały jasno sformułowane 
wnioski o konieczności funkcjonowania rodzimego przemy
słu zbrojeniowego. Padły deklaracje polityczne.

Z przykrością należy stwierdzić, że polecenia i wnioski 
Pana Prezydenta, kierowne pod adresem ówczesnych władz 
państwowych, jak też i obecnych nie zostały zrealizowane.

Wielokrotne próby wywierania nacisku przez SKPZ 
NSZZ "Solidarność", nie przyniosły pożądanych efektów.

W dalszym ciągu realizowana jest polityka powolnego, 
lecz skutecznego zlikwidowania tej gałęzi przemysłu, a tym 
samym tworzenie poważnego zagrożenia bezpieczeństwa i 
suwerenności naszego Państwa.

Proponowany przez Rząd budżet na 1994 rok, jest budże
tem likwidacji zakładów przemysłu zbrojeniowego. Pracow
nicy ztarudnieni w tej branży przemysłu ponieśli już bardzo 
wysokie koszty wszelkich reform i przekształceń. W chwili 
obecnej determinacja załóg tego sektora osiągnęła swoje 
apogeum.

W wyniku referendum przeprowadzonego w styczniu 
1994 roku, 90% pracowników zakładów zbrojeniowych wy
powiedziało się za przystąpieniem do strajku generalnego w 
tej branży.

Przeprowadzony w dniu 3.02.1994r. 8-godzinny strajk 
ostrzegawczy poparły wszystkie zakłady przemysłu zbroje
niowego.

SKPZ "Solidarność", zdając sobie sprawę z odpowiedzial
ności i ewentualnych zagrożeń wynikających z organizacji 
strajku generalnego w zakładach zbrojeniowych, przystąpiła 
w dniu 1.02.1994r. do rozmów z Rządem. Niestety strona 
rządowa wykazała nieprzygotowanie do tych rozmów, nie 
posiadając również stosownych pełnomocnictw. Był to typo
wy przykład lekceważenia tego sektora gospodarki, jak też 
arogancji władzy.

W nawiązaniu do odpowiedzi Pana Prezydenta na pismo 
SKPZ NSZZ "Solidarność", podpisanej przez ministra Je
rzego Milewskiego, z dnia 7.12.1993r. informujemy, że na
szym zdaniem Rząd RP nie realizuje licznych zapowiedzi 
poprawy stanu naszego przemysłu zbrojeniowego i lotnicze
go oraz nie wykazał dobrej woli w drodze negocjacyjnego 
rozwiązania problemów.

Zwracamy się do Pana Prezydenta, zwierzchnika sił zbroj
nych o podjęcie natychmiastowych, skutecznych działań, 
które zapobiegną upadkowi zakładów przemysłu zbrojenio
wego, a załogi uchronią przed utratą jedynego źródła utrzy
mania.

Mamy nadzieję, że autorytet Pana Prezydenta i osobiste 
zaangażowanie doprowadzi do pozytywnych rozwiązań pro
blemów przemysłu zbrojeniowego.

Z wyrazami szacunku
Stanisław Głowacki - Przewodniczący Sekcji Krajowej 

Zakładów Przemysłu Zbrojeniowego NSZZ "S"
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Komunikat "S" PKP Radom
W dniu l&02.1994r. zakładowe organizacje związkowe 

działające na terenie węzła PKP Radom powołują Między
zakładowy Komitet Strajkowy.

MKS węzła PKP w Radomiu popiera wszystkie postulaty 
Komitetu Strajkowego Wschodniego Okręgu Kolei Pań
stwowych.

MKS węzła PKP w Radomiu zwraca się z apelem do 
wszystkich pracowników węzła o czynne poparcie działań 
Komitetu.

podpisali;
NSZZ "Solidarność" Węzła PKP w Radomiu,
NSZZ "Solidarność" Oddziału Zmechanizowanych Ro
bót Drogowych w Radomiu,
NSZZ Pracowników Oddziału Zasilania Eletroenerge- 
tycznego w Radomiu,
Związki Zawodowe Kolejarzy Oddziału Zmechanizowa
nych Robót Drogowych,
Związki Zawodowe Pracowników PKP Stacji Radom,
Związki Zawodowe Drużyn Konduktorskich w Radomiu

*♦*
Postulaty Międzyzakładowego Komitetu Strajkowego 

NSZZ "S" WOKP w Lublinie:
l.Żądamy wstrzymania redukcji zatrudnienia z przyczyn 

leżących po stronie zakładu pracy na terenie WOKP do 
czasu ustalenia zatrudnienia na 1994 rok, w oparciu o obo
wiązujące przepisy normujące zatrudnienie w PKP uzgo
dnione przez związki zawodowe.

l.Żądamy przekazania funduszu płac dla WOKP na po
ziomie średniej płacy w PKP.

3.Żądamy podwyżki płac o 800.000 zł od 1 stycznia 1994r.

Adam Najbert - przewodniczący KZ *S‘ Oddziału 
Zmechanizownych Robót Drogowych w Radomiu i 

członek zarządu Okręgowej Sekcji Kolejarzy NSZZ "S'

SoOOrŁbc 199/9- 199/94 ______SoOO^Cśc_____
Jeszcze o manifestacjiSekretariat Przemysłu Lekkiego"S’ 

obradował w "Liderze"
10 lutego w Radomskich Zakładach Obuwia "Lider"' 

było się posiedzenie Prezydium Sekretariatu z udzi^ 
przedstawicieli z całego kraju (Wydział Garbarski Obu" 
czy radomskiej WSI reprezentował - dr Zbigniew KarW* 
oraz Dyrekcji zakładu i Komisji Zakładowej NSZZ "S 1 
DERA.

Tematy narady to:
- aktualna sytuacja w przemyśle obuwniczym w krajiJ 
naszym mieście - "kolebce skóry".
- przygotowanie Prezydium do rozmów z Rządem,
- informacje i kierunki przekształceń własnościom 
tych zakładów,
- przepisy celne (import obuwia i eksport skór),
- przygotowania do kongresu naszej sekcji,
- organizacja marcowej narady związkowej z przeds^ 
cielami Dyrekcji i Ministerstwa w Radomiu.

Zygmunt Konce^, 
-wiceprzewodniczący KZ "S“ w "Lw* 

i czionek Ftady Sekcji Przemysłu Lekki

Stanowisko Prezydium KK nr. 39/94
ws. projektu rozporządzenia Rady Ministrów zmieniają, 

rozporządzenie wydane w sprawie okreilenia zakresu i form oraż,5 
udzielania kobietom w ciąży oraz wychowującym dziecko pomocy wza^ 
opieki socjalnej i prawnej.

Rozporządzenie ma obniżyć środki niezbędne na o^' 
toryjną pomoc dla kobiet w ciąży i w pierwszym określ 
porodzie poprzez ograniczenie uprawnień wysokości i 
pobierania zasiłków.

Rzeczywistym powodem tej zmiany jest nieumiesz^ 
wystarczających środków w projekcie ustawy budżetowi 
realizację zobowiązań państwa, wynikających z usta", 
planowaniu rodziny, ochronie płodu ludzkiego i warufl< 
dopuszczalności przerywania ciąży. (Dz.U.nr.17 poZ-1' 
1993r.) której celem było wyeliminowanie ekonomie^ 
przyczyn decyzji o przerywaniu ciąży. „

Wobec stale obniżającego się poziomu życia po'5, 
rodzin a zarazem projektów realizacji w/w ustawy kos/ 
zasiłków okresowych z pomocy społecznej, nie godząc s* ■ 
ograniczenie żadnej z tych form pomocy odrzucamy 
stawiony projekL

Zarazem domagamy się wyodrębnienia funduszu nav 
gatoryjne zasiłki dla kobiet zgodnie z Ustawą o piano'*' 
rodziny, ochronie płodu ludzkiego i warunkach dopust 
ności przerywania ciąży.

Projekt rozporządzenia jest jeszcze jednym objawc*’’ 
pokryzji władzy polegającej na ciągłej rozbieżności p°/; 
dzy deklaracjami i uregulowaniami prawnymi, a stoso 
praktyką.

»♦»
Stanowisko Prezydium K.K. 37/94 d
ws. funkcjonowania Funduszu Gwarantowanych Świ8 

Pracowniczych

Prezydium Komisji Krajowej NSZZ "Solidarność" 
ca się do Marszałka Sejmu R.P. o przeprowadzenie kob 
wykonania przez Radę Ministrów postanowień ustawYf, 
duszu Gwarantowanych Świadczeń Pracowniczych. 
nanie tej ustawy łączyć się miało z przekazaniem 5 & 
(do 15 stycznia 1994) przez Ministerstwo Finansów 
Urzędu Pracy i wprowadzenie do ustawy budżetowej 
73 mld.zł. na ten cel. Obu tych czynności do dziś nie l , 
zowano.

^stycja manifestantów 
Go Premiera Pawlaka

Podziękowanie
Prezydium Zarządu Wojewódzkiego Polskiego Stowa

rzyszenia Diabetyków Radomiu składa Zarządowi Regionu, 
na ręce Pana Jana Janusa z Komisji Interwencji, podzięko
wania za wskazanie w sądzie naszego stowarzyszenia, jako 
odbiorcy zasądzonej nawiązki w wygranym sporze z redakcją 
"Słowa Ludu".

Otrzymana kwota zostanie w całości przeznaczona na 
zakup strzykawek dla chorych na cukrzycę.

Przesyłamy pozdrowienia - życząc dużo zdrowia

Prezes Zarządu Wojewódzkiego
- Włodzimierz Glimasiński

Sprostowanie
Pragnę przeprosić Pana Burmistrza i Radnych Miasta i 

Gminy w Przysusze za podanie błędnej kwoty w podzięko
waniu, które zamieściliśmy w poprzednim numerze Biulety
nu. Chodzi o kwotę 300 min zł, a nie 300 tys. zł. Za pomyłkę 
jeszcze raz przepraszam, a za ofiarowaną sumę na adaptację 
budynku na szkołę podstawową serdecznie dziękuję.

Zdzisław Maszkiewicz

Szanowny Panie Premierze 

c Związkowcy zgromadzeni na mani- 
Prz t lutego 1994r. w Warszawie 
u., ^ują Panu opinię o projekcie ^budżetowej.

fotestujemy dziś przeciw zamie- 
kierowanej przez Pana Rady 

Za‘n‘strów, która w sposób cyniczny 
zł P^Ponowała Polakom kontynuację 

J Polityfcj gospodarczej i społecznej, 
dnjec’",'co której to polityce poprze- 
sti^0 Rządu Rzeczypospolitej Pol- 
bjj "^stąpiliśmy z votum nieufności 

. 9 miesięcy temu. Protestujemy 
njaeClw Polityce ciągłego zmniejsza
cie uart?®c* Piac realnych przy trze- 
u,. 0,ejnym roku wzrostu produktu 
Nowego brutto.

ej- , Protestujemy przeciw polityce 
nyc7e8° Pomniejszania gwarantowa- 
litei -Przez Konstytucję Rzeczypospo- 

; s^adczeń socjalnych.
sZo, Protestuiemy przeciw polityce 

Nowego wzrostu cen energi.
nier.Protestujemy przeciw polityce 

°'vńych szans w dostępie do ma- 
narodowego.

die Protestujemy przeciw polityce’ 
z Ns?3 „wan>a ustaleń podpisanych 

"Solidarność".

gw^'e 28odzimy się na negocjowanie 
Hii ■ a.^.cji socjalnych z Pana ministra- 
sL„es 1 to sprowadzać się ma do uzy- 
d.in la, z80(fy NSZZ "Solidarność" na 
łec P^acenie zasiłków z pomocy spo- 

00 trzeciemu potrzebują
cy bo tak przewiduje budżet Rze- 
^^Politej!

9rz^Lat®8° dziś przyszliśmy pod 
Pr^Jl- Rady Ministrów z protestem 
PaQSl*W. Polityce Pańskiego Rządu i 

Pa^i.^^dzącej koalicji.
e c^yny- czyli projekt ustawy 

sity °Wej jest sprzeczny z Pańskimi 
i ty^1111' tymi przed 19 września 1993 
^rów* 2 exPose Prezesa Rady Mini- 

stac2ateg° dziś odbywa się ta manife- 
b° i£ C2ł°nków NSZZ "Solidarność" 

Zcze liczymy na zmiany.

Homilią wygłoszona przez 
Kapelana Świata Pracy Ks. Prałata 
Mariana Cukrowskiegopocfczas 

Mszy św. w dniu manifestacji

Ksiądz Prałat rozpoczął homilię 
nawiązaniem do głoszonego Słowa 
Bożego.

'Ta Matka jest z naszym Narodem 
i z naszym Krzyżem Polskim. Jest za
wsze obecna. Jak czytaliśmy w dzisiej
szej pierwszej modlitwie mszalnej, zo
stała nam dana jako pomoc i obrona 
naszego Narodu. I dlatego czujemy tę 
wewnętrzną potrzebę modlitwy ko
chani uczestnicy "Solidarności", tej 
idei, która w swoich założeniach była 
tak piękna i cudowna. Ona musi przy
jąć swój pierwotny kształt i pierwotne 
założenia i musi się podobać, byśmy 
byli jednego ducha i jednego serca. 
Właśnie po to przyszliśmy do naszej 
Matki, Królowej naszego Narodu, by 
nas zjednoczyła w miłości i w dążeniu 
szukania tego co jest sprawiedliwe. A 
to co jest sprawiedliwe jest zawsze od 
Boga.

Wielki poeta Słowacki i pisał o bo
haterach Narodu, że byli mocniejsi od 
śmierci. Mocniejsi od nienawiści. Szli 
na śmierć po kolei, po kolei, jak ka
mienie rzucane przez Boga na szaniec. 
Przyzywam Was bracia moi, gdziekol
wiek zostały wasze prochy - wołałby 
dzisiaj - czy w obozach, więzieniach 
czy łagrach. Słyszę Wasze wołanie ze 
wszystkich frontów świata: "Za waszą 
i naszą wolność". Powtarzam Waszą 
modlitwę: Duszę oddaliśmy Bogu, ciała 
ziemi, a serca Ojczyźnie. - Nie mogliśmy 
inaczej. Trzeba było umrzeć, abyście 
mogli żyć. Trzeba było umrzeć, abyście 
byli wolni. A wolność krzyżami się mie
rzy. A wolność tworzy się tylko miłością.

Zmęczeni jesteśmy Polacy, zmę
czona jesteś Polsko. Odarta ze czci i 
sławy, ale żyć musisz! Przecież została 
nam jeszcze wiara - jak to dziś widzimy 
na tej Mszy św. Przyszli ludzie wierzą
cy, którzy liczą na tę pomoc Bożą, nad
przyrodzoną, w naszym trudnym dziś. 
A na tej wierze wszystko inne odbudo
wane być może. (...)

Wejść do ziemi obiecanej... Umrą 
ci, którzy zwątpili i ci którzy szemrali 
przeciw Mojżeszowi: Po co nas wypro
wadziłeś z domu niewoli? Tam mieli
śmy pod dostatkiem chleba, cebuli, me
lonów, czosnku. A tu znudził się nam 
ten pokarm mizerny. Lepiej nam było 

umrzeć w niewoli
Trzeba teraz, aby Chur i Aaron 

podtrzymywali dzisiaj współczesnego 
Mojżesza, aby odnieść zwycięstwo nad 
Amalekitami.

Bracia moi, myśmy już przeszli 
przez Morze Czerwone, myśmy oglą
dali wielkie dzieła Boże. Runęły już 
mury Jerycha. Prawica Pańska moc 
okazała!

Trzeba nam odbudować nie trzodę 
chlewną, trzeba nam odbudować czło
wieka! Człowieka, który by się kiero
wał sprawiedliwością, mądrością i mi
łością. Trzeba nauczyć się myśleć, nie 
po swojemu, ale po Bożemu. A takie 
jest myślenie polskie.

O Boże Wielki, daj rządy mądrych 
i dobrych ludzi!

Ojciec Święty Jan Paweł II mówił: 
Nie chciejcie Polski łatwej, rtiechciejcie 
Polski takiej, która by nas nie kosztowa
ła. Musi być wysiłek, musi być wyrzecze
nie, musi być solidna, uczciwa i rzetelna 
praca, liczenie się z drugim człowie
kiem.

Ofiara i wyrzeczenie, i modlitwa za 
Ojczyznę, i praca dla Ojczyzny - to 
nasze zadanie, to nasze powołanie.

Tych kilka myśli rzuconych dziś, w 
tej Mszy św., którą pragniemy ofiaro
wać za naszą Ojczyznę, za nasze dziś 
sprawy trudne, by rozwiązywane były 
w duchu miłości, w duchu sprawiedli
wości - zakończmy modlitwą:

Boże, rządco i Panie narodów, z ręki 
i karności Twojej racz nas nie wypusz
czać, a za przyczyną Najświętszej Maryi 
Panny - Królowej naszej, błogosław 
Ojczyźnie naszej, by Tobie zawsze wier
na, chwałę przyniosła imieniowi Twoje
mu, a syny swe wiodła ku szczęśliwości

Wszechmogący, Wieczny Boże zbudź 
w nas szeroką i głęboką miłość ku bra
ciom i najmilszej matce - Ojczyźnie na
szej, byśmy jej i ludowi Twemu, swoich 
pożytków zapomniawszy, mogli służyć 
uczciwie.

Ześlij Ducha Świętego na sługi Two
je, rządy naszego kraju sprawujące, by 
wedle woli Twojej, ludem sobie powie
rzonym, mądrze i sprawiedliwie zdołali 
kierować.

Przez Chrystusa Pana naszego...

/na podstawie zapisu magnetofonowego - 
spisała Anna Rajchert/
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Oczami manifestanta
W kolejnych dniach po manifestacji, niemalże wszystkie 

gazety publikowały relacje z tego wydarzenia. Były one na 
ogół nieprzychylne, a często skupiano się w nich na wątkach 
sensacyjnych.

Moją relację proszę potraktować jako spojrzenie uczest
nika manifestacji.

Jak na Solidarność przystało, radomscy uczestnicy mani
festacji zebrali się na Mszy św. w Katedrze Radomskiej, 
odprawionej przez naszego Kapelana Księdza Prałata Ma
riana Cukrowskiego.

Pokrzepieni Słowem Bożym i homilią, tuż po godzinie 
dziesiątej, sprzed Katedry wyruszyło 12 pełnych autokarów. 
Pozostałe 13 z 25 wyruszyły bądź wprost spod zakładów pracy 
bądź z miast, gdzie działają Terenowe Komisje Koordyna
cyjne Solidarności.

W pobliżu Warszawy mijaliśmy na trasie wiele autokarów 
wiozących koleżanki i kolegów z różnych stron Polski.

Na placu przed Teatrem Wielkim z setek autokarów 
wylewał się nieprzebrany tłum. Wszyscy spieszyli na Plac 
Piłsudskiego, skąd miała ruszyć manifestacja. Wkrótce cały 
plac wypełnił się po brzegi Solidarnością. Nad głowami bie
lało o chorągiewek i transparentów i czerwieniało od napi
sów Solidarność.

Manifestacja rozpoczęła się złożeniem kwiatów przez 
władze Związku pod pomnikiem Nieznanego Żołnierza i 
krótkimi wystąpieniami, m.in. Mariana Krzaklewskiego, 
Macieja Jankowskiego, senatora "S" Zbigniewa Romasze
wskiego, przewodniczącego Sekcji Przemysłu Węglowego i 
Energetyki, przewodniczącego Regionu Gdańskiego.

Na apel Marian Krzaklewskiego uczestnicy manifestacji 
uczcili chwilą ciszy pamięć niedawno zmarłych członków 
Związku. Przewodniczący Związku zaznaczył, że obowiąz
kiem Solidarności jest pamiętać o zmarłych podczas wyko
nywania pracy członkach Związku, "którzy giną często dla
tego, że nie są spełnione dostateczne warunki pracy". Ucz
czono pamięć Jana Frączka, który był wnioskodawcą war
szawskiej manifestacji, Grzegorza Kolosy, Jarosława Tysz
kiewicza, Adama Stepeckiego, czterech górników, którzy zgi
nęli w przeddzień manifestacji na stanowisku pracy, a także 
Piotra Bartoszcze - w 10-tą rocznicę jego śmierci.

Marian Krzaklewski rozpoczynającą się manifestację 
określił jako "bitwę o ludzi, o rodziny, o system gospodarczy 
i dodał - "Na bitwę o władzę polityczną może przyjdzie czas".

Maciej Jankowski powiedział m.in. "Nie trzeba się łudzić, 
że osiągniemy spektakularne zwycięstwo. Znowu wchodzi
my w etap bardzo trudnej i ciężkiej walki. (...) I przyjdzie czas 
na kraj, w którym każdy będzie mógł żyć naprawdę."

Naszej ekipie przyszło jeszcze poczekać na placu ponad 
półtorej godziny zanim wyruszyliśmy na Trakt Królewski. 
Mimo zimna i deszczu utyskiwań nie było słychać. Dla nie
których była to okazja do spotkania i pogawędzenia z kole
gami z innych regionów.

Liczącą prawie 5 kilometrów trasę przebyliśmy z hasłami: 
"komuniści na zasiłek", "Radom nie przepuści, komunistom 
lanie spuści", "żądamy godziwych emerytur i rent". Hasła 
przeplatano śpiewem "ole, ole, ole, nie damy się...komunie".

Na chodnikach gromadzili się przechodnie. Wielu z nich 
miało przypięte emblematy, znaczki "Solidarności". Poja
wiały się popularne w latach 80-tych gesty, palce ułożone w 
literkę "V". Nierzadko można było spotkać osoby, zarówno 
młodsze jak i starsze, które nie kryły łez wzruszenia.

Uchwała ZR Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ "S" 
z dnia 11.02.94

Zarząd Regionu Śląsko-Dąbrowskiego - kierując się' 
sadą rozwiązywania konfliktów na drodze rozmów - w $ 
4 lutego 1994r. złożył propozycję podjęcia ze stroną rzą^ 
negocjacji na temat:

LWzrostu wartości płac realnych pracowników,

199/9^99/94

Po Urzędem Rady Ministrów Region nasz powitał cji nadmiernego obciążenia pracowników naje-
wodniczący Związku Marian Krzaklewski. mnych.

Manifestacja przebiegała spokojnie i odpowiedzialni® ^-Kompensaty przez Skarb Państwa
Anna Rajd* P^ez przedsiębiorstwa wskutek blok

t t i strat poniesionych
Pfzez przedsiębiorstwa wskutek blokady zapłaty za wy
sportowane towary i usługi.
U.Ustanowienia aktów prawnych umożliwiających 
^ązkom zawodowym zajmowanie stanowiska w spra
wach pracowniczych w spółkach prawa handlowego. 
^■Realizacji zgłoszonych i uzgodnionych postulatów 
fanżowych struktur zakładowych i ponadzakładowych 

NSZZ "Solidarność".
Katowice, 4.02.1994

***

Stanowisko ZR Gdańskiego z 14.02.94 
sprawie dalszych działań Związku po manifestacji 

9.02.94
*_• V » jłJL Ublu wal lUbll gJlaC ICdllljUl v Vf iMlikUV»

2.Wprowadzenia skutecznego programu walki z bezi’’ ^ZR Gdańskiego wyraża uznanie i podziękowanie wszy- 
c,em’ , .. . - ulic,0? żonkom Związku w naszym Regionie, którzy tak

3-Powstrzymania degradacji Regionu Sląsko-D4 Hie wzięli udział w warszawskim marszu protestacyjnym 
wskiego. Utego brw

, „ , . . i;afca ®Sz» determinacja i poświecenie nie mogą być zmarno-
Poprzez złozoną Rządowi RP propozycję chciei1’ w!

uniknąć groźby wybuchu konfliktu społecznego w nas*
regionie. . jeszcze podkreślamy, że postulaty zgłaszane podczas

Niestety - strona rządowa w odpowiedzi poinfonno* j/^estacji muszą być realizowane. Za najważniejsze uzna- 
jedynie o takich posunięciach Rządu, które zwłaszCj ,Jiy: 
zakresie bolączek naszego regionu - nie wiodą do roztf^ *°granicz< 
nia zespołu przedstawionych przez nas problemów. .

Dlatego też ZR Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ "S" - , 
zaistniałej sytuacji oraz trwających już protestów prac^ 
czych - postanawia ogłosić z dniem 14 lutego 1994r. polr 
wie strajkowe. _ ,

Równocześnie ZR Śląsko-Dąbrowskiego NSZ^
zwraca się do Parlamentu RP o przyjęcie tegoroczneg0 
dżetu w kształcie uwzględniającym realizację wysuwa11' 
przez NSZZ "S" postulatów, zwłaszcza zmierzający^ 
ochrony najuboższych warstw naszego społeczeństwa.

Postulaty ZR Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ "S‘

Żądamy:
1. Wzrostu wartości płacy realnej oraz rent i emety1
2. Zaniechania nieuzasadnionych ekonomicznie p1
żek cen nośników energii (urzędowo ustalonych) •
?Z2W‘. i j i • i „miii1 Prawu - uziei i rząaz . z, takim systemem3. Zmiany polityki Rządu polegającej na zwiększeni "‘•czykr £ .... , “ . ,
chodow budżetu kosztem dodatkowych obcązen P <R Gdańskiego uważa, że w przypadku braku - w okre- 
,°^C ° Jwate L żos. terminie - realizacji naszych postulatów powinny
4. Wprowadzenia skutecznego programu walki z beZr ne Pr2eprowadzone powszech^e manifestacje regional-

..... . , . . _t|i * So|:. nocześnie Komisja Krajowa winna powołać fundusz5. Zniesienia administracyjnych ograniczeń wzrost ^ościowy, którego celem będzie zabezpieczenie środ-
nagro zen. .. iy, a wypadek konieczności eskalacji akcji protestacyj-
6. Programu powstrzymania degradacji regionuKonieczna jest także szeroka krajowa akcja propagan-
dąbrowskiego oraz spraw.edl.wego podziału docho* ^>szC2egóIni^wobec tendencyjnych a częst^ n[ep^wdzi- 
i o owego. . 'Hiormacji dotyczących celów naszego protestu.
7. Uznania wszystkich sobot za dni ustawowo wo*'^ j —i j o r

pracy i ustalenie normy czasu pracy w maksym3
wymiarze 40 godzin tygodniowo.
8. Negocjacyjnego trybu wprowadzania aktów Pra^
określających uprawnienia pracownicze (co dotyc 
szczególności nowelizacji Kodeksu Pracy). ż
9. Zmian ustaw podatkowych w kierunku elimina-F^

« o-^.4ivzenie podwyżek cen nośników energii, 
JMrancje wzrostu płac realnych przy wzroście Produktu 
gajowego Brutto,
^orodzinna zmiana systemu podatkowego, 
^'ększenie roli komisji trójstronnej i wprowadzenie 

^ady reprezentatywności w negocjacjach organizacji 
Takowych,
Przedstawienie społeczeństwu programu powszechnego 

ł^aszczenia obywateli,
,, ealizacja porozumień zawartych między naszym Związ- 

etn a Rządem RP.

się^nocześnie Zarząd Regionu zdecydowanie sprzeciwia 
z°rnym i obliczonym jedynie na wymiar propagandowy 

wtadzy, dążeniom do centralizacji decyzji w rę- 
^J^skiej grupy interesów, roszadom personalnym spo- 

j d tystem anym układami partyjnymi. Przez 45 lat żyliśmy w 
ty ; L'le> który opierał się na układach i byl podporządkowa- 

iiUf ^.ne®u prawu - "Dziel i rządź". Z takim systemem

^formacji dotyczących celów naszego protestu.

Popisał przewodniczący ZR Gdańskiego
- Jacek Rybicki

Opinia Zespołu Roboczego KK d/s 
zwalczania bezrobocia - ws. 
BUDŻETU URZĘDU PRACY

*
Rząd przewiduje na rok 1994 dalszy wzrost bezrobocia. 

Mimo, że budżet państwa na rok 1994 przewiduje ponad 
40% wzrostu wydatków z Funduszu Pracy, to tempo wzrostu 
bezrobocia jest tak wielkie, że aktywnymi formami zwalcza
nia bezrobocia obejmuje się tylko 10,8% zarejestrowanych 
bezrobotnych (tj.na poziomie roku ’93).

Struktura wydatków Funduszu Pracy nie jest właściwa. 
Na aktywne formy przeznacza się około 13% ogólnej sumy 
Funduszu, z czego aż 97%, na roboty publiczne i prace 
interwencyjne (rozwiązanie doraźne). Na działania związane 
z tworzeniem nowych miejsc pracy, na przekwalifikowania 
ułatwiające zakładanie własnych firm przeznacza się niecałe 
2,5% Funduszu. Szczególnie niepokoi obcięcie środków na 
pożyczki dla bezrobotnych na podjęcie działalności gospo
darczej (!).

Nadal nie ma zagwarantowanych środków na restruktury
zację regionów wałbrzyskiego, mieleckiego i łódzkiego, oraz 
brakuje środków na inwestycje infrastrukturalne gmin. A 
należy zaznaczyć, że wszystkie środki w ’93 roku zostały 
właściwie wykorzystane i istnieje jeszcze większe zapotrze
bowanie (trzeba podkreślić, że gminy z reguły pokrywają 
około 2/3 kosztów).

Nadal też nie ma programu i środków na ograniczanie 
bezrobocia ludzi młodych i bezrobotnych długotrwale.

Brak w Funduszu Pracy środków na dokonywanie przez 
MPiPS wstrzymania zamierzanych "zwolnień grupowych 
pracowników" i finansowania wynagrodzeń w tym okresie.

Przy załamaniu się gospodarki (wciąż rosnące ceny noś
ników energii, wciąż wyższe koszty pracy) może zabraknąć 
pieniędzy na wypłaty zasiłków, którymi planuje się objęcie 
tylko 42% zasiłkobiorców. Nie wystarczy również środków z 
pomocy społecznej na zasiłki okresowe z tytułu ubóstwa.

Fundusz Pracy o takiej konstrukcji utrwala i pogłębia 
wszystkie negatywne zjawiska i tendencje ukształtowane do
tychczas na rynku pracy.

Zespół KK NSZZ "S" po raz kolejny zwraca się o:
Lzwiększenie środków na Fundusz Pracy, w tym znaczne 

zwiększenie środków Funduszu na przekwalifikowanie i po
zostałe formy aktywnego zwalczania bezrobocia;

2. zabezpieczenie środków na restrukturyzację regionów 
wałbrzyskiego, mieleckiego, łódzkiego oraz utworzenie re
zerwy środków na region katowicki i restrukturyzację pege
erów;

3. zapewnienie środków na zgłoszone przez gminy roboty 
infrastrukturalne oraz utworzenie rezerwy rządowej na ten 
cel;

4. przedstawienie Sejmowi programu robót publicznych 
wespół z gminami o wysokim strukturalnym bezrobociu, 
oraz drugiego programu, wespół z gminami mającymi kon
kretny program ograniczenia bezrobocia wśród ludzi mło
dych;

5. zmiany konstrukcji rozwiązań prawnych w Funduszu 
tak, aby preferować tych, którzy utracili pracę, a nie prefe
rować tych, którzy nigdy nie pracowali (nie chodzi o absol
wentów);

ó.przedstawienie Sejmowi na lata 94-97 założeń polityki 
gospodarczej promującej tworzenie miejsc pracy i założeń 
polityki finansowej promującej inwestycje, w tym ,
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dr* inwestycje na edukację i przygo

towanie zawodowe młodego po
kolenia.

Powyższa opinia stanowi załącznik 
do opinii Prezydium KK oceniającej 
ustawę budżetową na rok 1994.

Opinia Zespołu 
Roboczego KK d/s 

zwalczania bezrobocia 
- ws. BUDŻETU 

FUNDUSZU PRACY
Prezydium KK stwierdza, że po

trzebą chwili jest dynamiczniejsze roz
wijanie pośrednictwa pracy oraz za
pewnienie lepszego dostępu do infor
macji o rynku pracy dla pracodawców 
i pracowników.

Urząd Pracy musi poprawić koor
dynację organizowania przekwalifiko
wania i przyuczenia do zawodu oraz 
pomoc bezrobotnym (już przeszkolo
nym) w podejmowaniu działalności 
gospodarczej.

Konieczne jest również przygoto
wanie przez Urząd Pracy na potrzeby 
Rządu i Sejmu kompleksowego pro
gramu współpracy z organizacjami 
samorządowymi oraz instytucjami 
pozarządowymi w organizowaniu prac 
interwencyjnych, robót publicznych i 
prac infrastrukturalnych gmin w roku 
94, preferujących zatrudnienie młc> 
dzieży.

Ponadto Prezydium KK oczekuje 
zakończenia akcji skomputeryzowa
nia wszystkich jednostek Urzędu Pra
cy (49 WUP i 515 RUP) jak i utworze
nia służb inspekcyjnych (obok PIP) 
kontrolujących przestrzeganie kode
ksu pracy i ustawy o zatrudnieniu i 
bezrobociu.

Szczególnemu nadzorowi Prezy
dium KK poleca środki gromadzone w 
Funduszu Gwarantowanych Świad
czeń Pracowniczych.

Zespół KK za zasadne uważa po
przeć wnioski Resortu Pracy o dodat
kowe zatrudnienie (ponad 1000 eta
tów), ale tylko przy bezpośredniej ob
słudze bezrobotnych (obecnie na jed
nego pracownika RUP przypada 290 
bezrobotnych, przy normie Banku 
Światowego 1:150).

Prezydium KK uważa, że większość 
tych etatów winna być przeznaczona 
dla rejonowych urzędów pracy, do po
średnictwa pracy, do klubów pracy.

Podobna zasada winna dotyczyć 
wynagrodzeń. Większe środki na wy
nagrodzenia należy skierować do rejo
nowych urzędów pracy. Dopiero zna
czne zmniejszenie stopy bezrobocia 
winno upoważnić Resort Pracy do 
przesuwania pracowników do WUP, 
jak i Urzędu Pracy (wraz z widoczną 
specjalizacją).

Ponadto Urząd Pracy winien zostać 
uwolniony od balastu zadań związa
nych z organizacją konferencji, semi
nariów i obsługą delegacji zagranicz
nych oraz nadmiaru zbędnych analiz, 
na rzecz szkolenia kadr dla potrzeb 
rynku pracy oraz współpracy w zakła
dach pracy w zakresie łagodzenia ne
gatywnych skutków zwolnień grupo
wych pracowników z przedsiębiorstw 
państwcych.

Powyższa opinia stanowi załącznik 
do opinii Prezydium KK oceniającej 
ustawę budżetową na rok 1994.

opinie przygotował 
Jacek Smagowicz

- członek Prezydium KK

Barbara Niemiec o projekcie ustawy "O 
kontroli wynagrodzeń" na łamach "Tygodnika 
Małopolska’

JAK NIE KIJEM...
Jednym ze sztandarowych haseł wy

borczych SLD, a szczególnie jej związ
kowej części, było zniesienie popiwku. 
Oskarżono Solidarność, że zabrakło 
jej determinacji podczas walki z tym 
podatkiem, a rządy - nazywane bez po
trzeby i niezgodnie z prawdą "soli
darnościowymi" - o upór w posługiwa
niu się tym narzędziem.

W znojnym trudzie zacierania pra
wdy, lewicowi krzykacze odnieśli pew
ne sukcesy. Zapomnieliśmy, ze regu
lator płac, zwany pieszczotliwie "popi
wkiem" funkcjonuje w Polsce od cza
sów PRL - od 1982 roku. Faktem jest, 
że min. Balcerowicz twórczo rozwinął 
to narzędzie. Jest też faktem, że w 

1991$

pierwszym etapie walki z inflacją U 
no się było nim nie posłużyć. Prób 
polega na tym, że kolejne rządy P1 
zwyczaiły sie do popiwku i nie ufl> 
z niego zrezygnować.

Tymczasem nasz Związek żi 
zniesienia popiwku już w 1990 f1 
(chodziło o zmianę na rok 1991). ‘ 
ponowaliśmy także szereg zmian, • 
re pozwoliłyby skierować pienią 
uzyskiwane za pracę w odpowie^1 
stopniu na inwestycje, co równoU 
nie dawało dwie korzyści: nie p° 
dzało inflacji i nie niszczyło słab 
jeszcze wtedy rynku dóbr konsufflp 
nych, a zarazem zwiększało popj 
tych dziedzinach, gdzie groził zas1 
recesja. Popiwek był powodem bab 
wielu akcji protestacyjnych. W efo* 
z czasem następowały kolejne $ 
dzenia tego podatku. Polegały ort 
kilku zabiegach. Pierwszy, to wył^ 
nie z funduszu płac niektórych ś*1 
czeń na rzecz pracowników, dó1 
zmniejszenie represyjności (niżsZ3 
ra), trzeci - poszerzenie możli*’1 
wyjścia z obowiązku płacenia P 
wku, jeśli przedsiębiorstwo uzy5^ 
odpowiednie efekty ekonomiczni

Niezałatwione pozostały spd 
które mają swoją przyczynę w l 
określeniu bazy wolnej od pod3 
Była ona po prostu przypadkowa, 
leżała od funduszu płac w godzinie 
kiedy zaczną działać przepisy usb 
Te trudności pogłębiały się przy k3 
nych zmianach przepisów. W efe» 
w niektórych przedsiębiorstwach 
rażąco niskich płacach zaczynała 
łać gilotyna popiwkowa. Ucieka3 
którzy dziwnym trafem odpowie 
wcześniej wiedzieli, w jakim kie*1 
kun zmienią się przepisy ustawi 
ten sposób ukarani zostali ci, kt 
chcąc pokonać trudności zakładu 1 
cy, bardzo uważali z podnoszeń 
płac. W wielu zakładach pop1* 
ulrudniał rozwiązanie problemó'*'
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